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Vážené kolegyně, vážení kolegové, představitelé místních i krajských samospráv, 
 

v následujících měsících čeká Českou poštu proces transformace. Nějakým způsobem se 
dotkne každého občana, který služeb České pošty využívá. Smyslem transformace je zachovat 
poštovní služby na celém území České republiky a případně je vhodně rozšířit o další služby, které 
by byly alternativou digitální komunikace se státem. Jedinou alternativou transformace České pošty 
je její privatizace nebo zánik. Takový scénář nepovažuji za dobrý.  

Přestože už jsem měl možnost seznámit s úmyslem transformovat Českou poštu zástupce 
SMO ČR i SMS ČR, budu samosprávy i nadále informovat jak o podobě transformace, až bude 
známá, tak o jejím průběhu. K informační otevřenosti jsem vyzval také management České pošty. 

To, co Vás nepochybně aktuálně zajímá nejvíc, je chystaná redukce poboček. Rozumím 
tomu, že je to věc nepříjemná. Za zásadní ale považuji to, že poštovní služby zůstanou i poté, 
co Česká pošta některé pobočky zavře, dostupné ve všech obcích a městech, kde dnes 
Česká pošta působí. Pošta nebude rušit pobočku tam, kde má v tuto chvíli pouze jednu.  

Proč jste seznam rušených poboček dosud nedostali? Protože Česká pošta čeká na to, až 
vláda schválí nařízení, které jí umožní pobočkovou síť zredukovat. K tomu by mělo dojít již příští 
týden, nejpozději pak za 14 dní. Pro upřesnění uvádím, že vláda svým nařízením neruší 
konkrétní pobočky, ani jejich seznam v tuto chvíli nemá. Vláda pouze dává České poště 
možnost tento krok učinit. Jsem přesvědčený o tom, že Česká pošta vybrala tyto pobočky na 
základě pečlivé analýzy a tento výběr zkontroloval a schválil Český telekomunikační úřad.                  
A přestože je mi jasné, že zrušení pobočky České pošty není pro nikoho, koho se dotkne, příjemné, 
chci jasně říci, že máme jen dvě možnosti: Mít štíhlejší Českou poštu a zachovat její služby 
ve všech regionech, nebo nemít žádnou Českou poštu. Nic mezi tím. Pro mě je volba jasná. 

Zároveň mi dovolte zdůraznit, že chystaná redukce poboček České pošty NENÍ ještě 
avizovanou transformací, jde pouze o nutnou stabilizaci České pošty. Transformace České pošty 
bude spočívat v tom, že si stát nově nadefinuje, jaké služby od ČP bude chtít, a bude jí za ně také 
řádně platit, což se v minulosti ne vždy dělo.  



 

Níže najdete odpovědi na nejčastější otázky, které v souvislosti s chystanou transformací 
České pošty padají. Zároveň vám posílám materiál, který management České pošty představil na 
jednání vlády tento týden a který popisuje jak situaci České pošty, tak plánovaná stabilizační 
opatření i rámcový harmonogram transformace.  

Zúčastnit se můžete také semináře k Procesu a průběhu transformace České pošty, který 
proběhne 31. března v 11:00 v Poslanecké sněmovně. Na webu Poslanecké sněmovny najdete 
podrobnosti. 

O České poště a její budoucnosti s vámi budu rád diskutovat i při svých pravidelných 
výjezdech do regionů. 

 
 

V úctě      
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Proč je nutné transformovat Českou poštu? 
ČP musí reagovat na rychlý rozvoj digitální komunikace a růst konkurence v oblasti logistiky a 
doručování balíků a vyřešit s tímto vývojem spojený pokles tržeb, v jejímž důsledku již několik let 
hospodaří se ztrátou.  
Cílem transformace je modernizovat ČP a ukončit její ztrátové hospodaření. Součástí transformace 
bude nové určení výše úhrad, které bude stát ČP poskytovat za její služby definované v poštovním 
zákonu. Nedostatečná úhrada za tyto služby je jednou z příčin, proč se ČP dostala do finančních 
problémů.  
 
Potřebuje stát ČP? 
Ano, řada služeb ČP je i stále pro chod státu nezbytná (například pro práci policie nebo soudů) a 
stát musí být schopen svým občanům, především starším ročníkům, nabídnout alternativu 
k digitální komunikaci se státem, nebo tuto digitální komunikaci zprostředkovat. ČP je pro tento 
úkol ideálním nástrojem.  
 
Proč je nutné rušit pobočky? 
Rušení poboček je prvním a nezbytným krokem v transformaci ČEP, protože reaguje na pokles 
zájmu o poštovní služby v několika posledních letech vyvolaný přechodem na digitální komunikaci 
jak v soukromém sektoru, tak v komunikaci mezi státem a občany.  
 
Vyhoví ČP starostům a primátorům, pokud budou požadovat změnit počet nebo výběr 
rušených poboček?  
Rušení poboček, tedy optimalizace sítě poboček ve městech, je vysoce odborná záležitost a podléhá 
jasným kritériím. Výběr poboček ke zrušení navrhla ČP na základě detailních informací, která má 
k dispozici, a zkontroloval je Český telekomunikační úřad, tedy nejvyšší autorita v oboru. Je proto 
nepravděpodobné, že by se seznam rušených poboček v tuto chvíli měnil. Na druhou stranu nelze 
vyloučit, že při posuzování kritérií nedošlo k chybě, na kterou zástupci měst ČP upozorní. Od 
nadcházející diskuze se starosty a primátory si ČP slibuje především informace o budoucích 
rozvojových záměrech měst ve výstavbě nebo dopravě, na které by síť poboček ČP měla v blízké 
budoucnosti reagovat.  
 
Hrozí České poště krach nebo insolvence? 
Ne, stát nic takového nedopustí. Finanční situace ČP je sice špatná, ale stát nemůže připustit, aby 
přestala fungovat.  
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